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رئیس فراکسیون مستقلین مجلس

موضوعات مهم اغلب خارج از دولت 
دیکته و پیگیری می شوند

سرویس سیاســی-  »اصلاحات در بن بست« 
شاید کلیدواژه ای باشد که در هفته های گذشته بارها 
و بارها در رسانه ها تکرار شده به ویژه بعد از بیانیه اخیر 
سید محمد خاتمی به مناسبت سالروز پیروزی انقلاب 
اســلامی که او نیز از به بن بست خوردن اصلاحات 
سخن گفت. اما چرا اصلاح طلبان احساس می کنند که 
به بن بست رسیده اند؟ علت مواجه شدن با آن چیست؟ 
و چه نقطه امیدوارکننده و راه نجاتی از شرایط کنونی 

وجود دارد؟
از سوی دیگر جناح مقابل این حذف اصلاح طلبان 
را به حســاب پیروزی خود نوشــته و با شادمانی از 
یکدست شــدن قوای سه گانه سخن می گوید، حال 
ســوال این است که عملکرد جریان مقابل در شرایط 
حذف اصلاح طلبان چگونه است؟ آیا آنگونه که فکر 

می کردند توانستند موفق باشند؟
این سوال ها را با غلامرضا نوری نماینده 
مردم بستان آباد و رئیس فراکسیون مستقلین 
مجلس یازدهم مطرح کردیم که مشــروح این 

گفت وگو را در ادامه می خوانید:
نامه ای از ســوی حجت الاسلام خاتمی 
رئیس جمهور دولت اصلاحات در آســتانه 
ســالگرد پیروزی انقلاب اســلامی منتشر 
شــد که وی در این نامه بــه ناامیدی مردم از 
اصلاح طلبی اشــاره کرد. به نظر شــما چه 
فرآیندی بــرای اصلاح طلبان و اعتدالگرایان 
رخ داد و طی شد که در نتیجه به این وضعیت 

رسیدیم؟
من می خواهم بحث را از قانون اساسی شروع کنم 
چرا که میثاق مشترک همه ما در انقلاب اسلامی و نظام، 
همین قانون اساسی است که در آن مردم محور هستند و 
تا زمانی که نظام، حاکمیت، دست اندرکاران، مسئولان 
و احزاب و جریانات سیاســی در کنار مردم باشند به 
همان اندازه به مردم نزدیک تر هستند و می توانند دوام 
داشــته باشــند؛ اما اگر از مردم و از اراده ملت فاصله 
پیدا کنند، آن موقع اســت که احتمالا خودشان به یک 
جاهایی برســند که سرخورده و سرشکسته شوند و 
نتوانند شرایط را مدیریت کنند. برداشت من این است 
که ما یک مقــدار از اراده مردم فاصله گرفتیم و اینکه 
مردم هم در انتخابات ســال ۱۴۰۰ اقبالی نشان ندادند 
بیانگر این است که فاصله حاکمیت با مردم بیشتر شده 
است و اینجا هم حق با مردم است و قانون اساسی هم 

این را به ما می گوید.
برداشــت من این است که در مواردی که هر دو 
طیف بزرگ سیاسی کشور زمانی که در قدرت بودند 
و امکانات و موقعیت در اختیارشان بوده و سکانداری 
کردند، به هر اندازه که از اراده مردم و خواســت مردم 
فاصله گرفتند همان اندازه هم به حاشیه رانده شدند. من 
اصل را بر همین می گذارم که اگر چنانچه حاکمان ما و 
رهبران ما و مدیران نظام ما از مردم و اراده مردم فاصله 
بگیرنــد، توفیقی پیدا نخواهند کرد و به خاطر همین 
در مقطع فعلی هم من توجه به اراده ملت و خواست 
مردم را مهمترین موضوع و اصلی ترین راهکار برای 
برون رفت از این شــرایط می دانم. همه الان باید باور 
کنیم، یعنی همه حاکمیت باید این را باور کند و بپذیرد 
که حداقل بخشی از جامعه الان متفاوت فکر می کنند 
و احســاس می کنند که سهمی در حاکمیت ندارند و 
نقش شــان کمرنگ تر شده است و وقعی به رأی شان 
گذاشــته نمی شود. به عقیده من الان همه باید جبران 
کنند، چه جریان اصولگرایی و چه جریان اصلاح طلبی 
یا هر جریان سیاسی که خودش را در این نظام و ذیل 
قانون اساســی تعریف می کند باید سعی کند که این 
مســیر را اصلاح کند و باید برگردیم به اراده مردم و 
به رأی و نظر و خواست مردم . باید وقع گذاشته شود 
وگرنه مســیر یک مسیر انحرافی خواهد بود و نتیجه 

مطلوب گرفتن هم سخت خواهد شد.
شما اراده ای در حاکمیت می بینید که این 
اتفاق رقم بخورد و تلاشی برای جلب مشارکت 
بیشتر و باز شدن دایره مشارکت با توجه به 
واکنش های منفی که به جناح مقابل نشــان 
می دهند و می گویند که »غربگرایان فکر نکنند 
می توانند به قدرت بازگردند« و با ســخنانی 
این چنینی و برچسب زدن قصد حذف طرف 

مقابل را دارند.
در این بحث باید نهادهای انتخابی را از نهادهای 
غیرانتخابی جدا کنیم. البته این نگاه در صحبت هایشان 
وجود دارد که هر چقدر مشارکت کم باشد، به نفعشان 
خواهد بود. مشارکت کمتر، هزینه کمتر، ریسک کمتر 
و احتمال برد بیشــتر این در حالی اســت که درست 
برعکس این روند برای نظام مفید اســت و این شیوه 
غیر مردمی برای نظام ریســک بیشتری دارد و هزینه 
بیشــتری هم دارد. به خاطر همین من هم با شــما هم 
عقیده هســتم که شاید دلشان بخواهد انتخابات ها به 
همین شــیوه ادامه پیدا کند یا اینکه بخواهند بدتر از 
این و محدود تر از این هم بشــود و مردم را از این هم 

ناامیدتر، عصبی تر و ناراضی تر کنند.
در نتیجه ناامیدی از صندوق رأی و مشــارکت 
کمتر به اصطلاح عروسی یک عده ای از نظر سیاسی 
خواهد بود اما به نظر من آن هایی که واقعا به نظام و به 
ایران علاقمند هستند در این شرایط حساس بین المللی 
کنونی که به وضعیت معیشت مردم و به این موضوعات 
حساس هستند، تصمیم درست خواهند گرفت و حتما 
فضا باز می شود برای حضور سیاسی بیشتر مردم، فضا 
برای فعالیت احزاب سیاسی، برای حضور حداکثری 
در انتخابات چه از منظر انتخاب شوندگان و چه از نظر 
انتخاب کنندگان؛ چراکه اگر انتخاب شوندگان متنوع 
و کثیر باشند می توانند انتخاب کنندگان بیشتری را هم 

به حضور در انتخابات جلب کنند.
نظر من این اســت که یک چاره اندیشی می شود 
یعنی کسانی که دلسوزانه برای نظام تصمیم می گیرند 
و نفع شــخصی و حزبی خود را نمی بینند حتما برای 
برون رفت از این شــرایط و رسیدن به یک وضعیت 
مطلوب تــر از نظر سیاســی و اجتماعی یک تصمیم 

درستی خواهند گرفت.
خب قرار اســت چه اتفاقی رقم بخورد که 
این اظهار امیدواری شما نتیجه بخش باشد، 
همین شرایط سخت منجر به این شده است که 
برخی صحبت از عبور می کنند و از بن بست 

در شرایط فعلی سخن می گویند.
خب امیدواری نباشــد کــه باید ما همین اندک 
فعالیت ها را هم تعطیل کنیم. درســت می فرمایید که 
اقتدارگرایان الان بلندگوی شان بلند تر، دستشان بازتر و 
سروصدای شان بیشتر است. قدرت هم دستشان است 
ولی من معقتدم که دلسوزان نظام می توانند این شرایط 

را کنترل کنند.
راه این »توانستن« به نظر شما چیست؟ 

از چه مسیری می گذرد؟
واقعیــت امر من آنچه که در ذهنم اســت و به 
من امیــدواری می دهد بعد از خدا و بیشــتر از همه 
رهبری هســتند که من امیدوارم به تغییر این شرایط 
کمک کنند. این فرمان عفوی که صادر فرمودند برای 
بازداشت شدگان و محکومان به نظرم شروع خوبی بود 
و اقداماتی از همین جنس می تواند امید بیشــتر را به 
جامعه تزریق کند و می شــود در حوزه سیاسی هم از 
این اتفاقات رقم بخورد و امیدواری را بیشتر و فراگیر 
کند. این حرف قلبی من بود که اگر می گوییم می شود و 
کسی این دلسوزی و این توان را دارد که شرایط را تغییر 
دهد، منظورم رهبــری معظم انقلاب و رهنمودهای 
ایشان است. در مورد قانون اساسی هم من ضمن اینکه 
منکر این نیســتم که نیاز به اصلاحاتی دارد اما معتقدم 
که همین قانون اساسی موجود را اگر ما بتوانیم خوب 
اجرا کنیم و به آن عمل کنیم، خیلی از این مشکلات ما 
برطرف می شود. برخی از اتفاقات الان برخلاف قانون 
اساســی اتفاق می افتد، همین محدودیت های بسیار 
شدیدی که الان وجود دارد در حوزه انتخابات مستند 
به قانون اساسی نیست. خیلی از اصول قانون اساسی 
در بحــث آزادی بیان، اصل بــر برائت بودن و آزادی 
اجتماعات و کلا فصلی که برای حقوق ملت اســت، 
کمتر مورد توجه اســت. اگر همه این ها اجرایی شود، 
چیزهایی که الان به عنوان مشکل و معضل می شناسیم 
و به عنوان مسئله با آن ها برخورد می کنیم، علی القاعده 

دیگر مطرح نخواهند بود.
بله من هم موافقم که مشکلات متنوعی در داخل 
وجود دارد در حوزه معیشــت، در حوزه آسیب های 
اجتماعــی و در حوزه های دیگــر و وقتی آدم در این 
شــرایط نگاه و عملکرد دولــت و مجلس را می بیند 
محلی برای امیدواری روشــن و محکم پیدا نمی کند 
ولی عطف به توضیحات پیش تر که اشــاره کردم، از 

مسیری غیر از این ها باید امید را جست.
واقعیت این است که این مجلس و دولت و این 
همبستگی و وابستگی سیاسی بین این دو قوه برعکس 
آنکه یک عده ای جشن می گرفتند که ما خالص سازی 

و یکدست سازی کردیم، نتیجه خوبی نداده است.
اغلب اقدامات نظارتی مجلس الان دیگر ناکارآمد 
شده است، دیگر استیضاحی در مجلس اتفاق نمی افتد، 
برخورد جدی با دولت صورت نمی گیرد؛ در یک نظام 
ریاســتی اگر مجلس به خاطر حقوق مردم در مقابل 
دولت نایســتد این حق و حقوق مردم است که زمین 
می مانــد. در بحث حدف ارز ترجیحی دیدیم که چه 
اتفاقی رخ داد یا حالا یک سری قوانینی که دارد وضع 
می شــود مانند همین عایدی ســرمایه که اسمش را 

عوض کردند، گذاشتند مالیات بر سوداگری.
برخی واقعا نمی فهمنــد که این رویه به 
ضرر نظام اســت و فکر می کننــد که اگر کار 
دست خودشان باشد، موفق می شوند و نتیجه 
می گیرند و حتی معتقدند اینکه تا الان هم کار 
نظام گره خورده و موفق نبوده به دلیل نبودن 
کار در اختیار آن ها بوده است. این گروه تلاش 
دارنــد مردم کمتر پای صندوق رأی بیایند تا 

کاردست خودشان بماند. 
ببینید یک عــده ای با اینکه با رأی مردم انتخاب 

شدند اما هیچ اعتقادی به این ندارند، اعتقادی به انتخاب 
و رأی مردم ندارند و نگاهشــان طور دیگری است و 
نگاه حکومتی دارند نه نــگاه جمهوری ای، این نگاه 
هنوز هم طرفدار دارد و از لابه لای برخی اظهارات هم 
می توانید این را دریافت کنید که افرادی علیرغم اینکه 
با رأی مردم روی کار آمده اند اما اعتقادی به آن ندارند.

این دولت با یک انتخابات ضعیف که نتیجه اش 
مشــخص بود روی کار آمد، بعد هم که انتخاب شد 
علیرغــم اینکه یک مجلس همراهی روی کار بود و با 
وجود این همه امنیت که داشتند این دایره را باز نکردند 
کــه بتوانند از توان نیروهای توانمند در همان اردوگاه 
اصولگرایی اســتفاده کنند و یک کابینه ضعیفی را به 
اصطلاح بستند و یک رأی بی سابقه ای هم مجلس به 
این کابینه داد. اما دولت اساســا از ابتدا ضعیف شروع 
کرد و همان ضعف هم همچنان جاری است و به نظر 

می آید که جبران هم نمی شود.
هرچقدر هم که ما تذکر می دهیم دولت خودش 
بجنبــد یک کاری انجام دهد، یک جا به جایی در بین 

مدیران و نیروها صورت دهد، اما انجام نمی دهد.
چنین اســتنباط می شــود که خیلی احســاس 
مســئولیت نسبت به این مساله وجود ندارد که الان ما 
داریم یــک دولت را مدیریت می کنیم، آن هم دولتی 
که نظام به موفقیت آن چشم دوخته است؛ یک چنین 

احساس مسئولیتی را آدم برداشت نمی کند.
احساس مسئولیت برداشت نمی شود یا 
اینکه کار اجرایی و دولت داری را بلد نیستند؟

بلد نبودنشــان هم ثابت شــده است، جایی هم 
کــه می خواهند حرکت کننــد می بینید که حرکت را 
اشتباهی انجام می دهند، در بحث حذف ارز ترجیحی 
و تجدیدنظر در یارانه ها یک حرکت اشــتباهی انجام 
دادند این همه گرانی و تورم و معضلات به وجود آمد.

جالب است که این موضوعات مهم اغلب خارج 
از دولت دیکته و پیگیری می شــوند. به طوری که در 
زمان حذف ارز ترجیحی آقای حســین طائب هم در 
مجلس حضور یافت و این اقدام را ضروری دانسته و 
از آن دفاع کرد و این اقدام در حذف ارز ۴۲۰۰ تومانی 
مؤثر بود به طوری که تا قبل از آن مجلس دو بار با حذف 

ارز ترجیحی مخالفت کرده بود.
این نشان می دهد که نه انسجام مدیریتی وجود 
دارد و نه فکر حســاب شــده پشــت برنامه هاست. 
بطوری که برنامه هفتم را به موقع ننوشتند و بودجه را 
با یکماه تاخیر به مجلس تقدیم کردند این ها احساس 
مسئولیت را با ســوال مواجه می کند. دولت در حال 
حاضر کارهای روزمره و موقت را خیلی دنبال می کند 
اما کارهای اساسی بلاتکلیف هستند، مذاکرات برای 
رفــع  تحریم ها و بهبود روابط ما با کشــورهای دیگر 
چه شــد؟ مثلا قرار بود که با همسایه ها ارتباط عمیق 
داشته باشــیم. خب روز به روز که از عمق ارتباطات 
کاسته می شــود و افق خوبی هم دیده نمی شود. این 
نشان می دهد که خیلی فعالیت جدی دیپلماتیک وجود 
ندارد که بتوانیم از این بن بســت ها عبور کنیم و یک 
دیپلماسی فعالی داشته باشــیم و ابتکار عمل ها را به 
دســت بگیریم. الان شرایط به گونه ای شده که برخی 
کشورها نظیر ازبکستان گاهی ابتکارات منطقه ای را به 
دست می گیرد، خب ما کجا هستیم؟ اینجا ایران است، 
ما ایران هستیم، خیلی از این کشورهای کوچک جزو 
حوزه تمدنی ایران بزرگ هســتند، پس ما الان کجای 

کاریم؟
فکر می کنیــد این شــرایط قابل تغییر 

باشد؟ راهی برای بهبود وجود دارد؟
من امیدوارم که در بحث مسائل مختلف داخلی و 
همینطور بین المللی دولت بتواند دیپلماسی فعالانه ای 
را دنبال کند و شرایط را به نحوی تغییر دهد. همچنین با 
تغییر برخی مدیریت ها که ناکارآمدی شان برای دولت 
و حامیان نیز ملموس شــده نســبت به بهبود شرایط 

کشور و اداره امور تغییرات قابل توجه ایجاد کند.
در بحث مسائل سیاســت داخلی هم که اشاره 
کردید امیدوارم که دلســوزان نظام و آن هایی که منافع 
کشور و نظام را می شناسند در شرایط کنونی تصمیم 
متفاوتــی اتخاذ کنند که بتوانیم به ســمت تغییر فضا 
و افزایش مشــارکت و همراهی مردم گام برداریم و 
در نظر داشــته باشیم که هرچه همدلی و مشارکت و 
اتحاد در داخل کشور بیشتر باشد و تقویت شود، نگاه 

کشورهای دیگر در تعامل با ما متفاوت خواهد بود.

رئیس فراکسیون مستقلین مجلس گفت: اغلب اقدامات نظارتی مجلس الان دیگر ناکارآمد شده است، دیگر استیضاحی در مجلس اتفاق نمی افتد، برخورد 
جدی با دولت صورت نمی گیرد؛ در یک نظام ریاستی اگر مجلس به خاطر حقوق مردم در مقابل دولت نایستد این حق و حقوق مردم است که زمین می ماند.

سرویس سیاسی- پیرو اخبار منتشر شده مبنی بر اختصاص سیم کارت 
گردشگری برای توریست ها، وزارت ارتباطات اعلام کرد این موضوع صرفا 
درحد پیشــنهاد بوده و درباره آن هنوز تصمیم گیری نشده است.خبری مبنی 
بر اختصاص ســیم کارتی خاص برای دسترسی بهتر گردشگران خارجی به 

برخی پلتفرم های محدود شده در کشور منتشر شد.
در همین رابطه وزارت ارتباطات در زمینه مطالب منتشــر شــده از قول 
وزیر ارتباطات درباره سیم کارت گردشگری به ایسنا اعلام کرد: میزان نصب 
و اســتفاده پیام رسان ها و شبکه های اجتماعی داخلی در میان کاربران ایرانی 
همچنان رو به گسترش است؛ اما برای گردشگران خارجی که مدت کوتاهی 
به ایران سفر می کنند و دایره ارتباطات آنها با هموطنان خودشان در سکوهایی 
اســت که مطابــق مقررات داخلی ما، آن ســکوها دچــار محدودیت هایی 
است، درخواســت هایی مطرح شده است که ســیم کارت های گردشگریِ 
زمان دار که تفاوت آن دسترســی به چند ســکوی خاص است، اختصاص 
داده و پس از خروج گردشــگر، آن ســیم کارت منقضی شــود. سیم کارت 
 گردشــگری خارجی هنوز در حد پیشــنهاد است و درباره آن تصمیم گیری 

نشده است.

سرویس سیاسی- نماینــده مردم بابلسر در مجلس گفت: تیم اقتصادی 
دولــت بــدون برنامه و ضعیف اســت و مردم باید تاوان ســوء مدیریت و 

ناکارآمدی مسئولان را دهند.
علی اصغر باقرزاده در جلسه علنی مجلس طی تذکر شفاهی خطاب به 
رئیس جمهور، اظهار داشت: بنده در مجلس در مورد عدم هماهنگی بین تیم 
اقتصادی به شــما مطالبی را عرض کردم اما هیچ اتفاقی نیفتاد. آقای رئیسی! 
تیم اقتصادی شما بدون برنامه و ضعیف است. این موضوع را جدی بگیرید.
وی بیان کرد: تا کی مردم تاوان ســو مدیریت و ناکارآمدی مســئولان را 
دهند؟ آیا تورم و گرانی های اخیر در حوزه ارز و خودرو و کالاهای اساسی 
برای اســتیضاح وزیر اقتصاد کافی نیست؟ ما نماینده مردم هستیم یا دولت؟ 

تا کی باید سکوت کرد.

سرویس سیاسی- یــک نماینده 
مجلس گفت: معتقدم وزارت خارجه 
باید در پــروژه FATF فعال تر عمل 
کند و مجمع تشخیص مصلحت نظام، 
مجلس و افکار عمومی را متقاعد کند، 
زیرا به هر شکل یک پروژه بین المللی 
است که نپذیرفتنش تبعات دارد، البته 
پذیرفتنــش هم ممکن اســت تبعاتی 
داشته باشد اما به هر حال باید همواره 
آن درصدی که برای کشور فایده دارد 
و موثر اســت بیشــتر مدنظر وزارت 
خارجــه باشــد و محورهایش را برای دســتگاه های مختلف از جمله خود 

مجمع تشخیص تشریح کند.
شــهریار حیدری دربــاره این که برخی مدعی شــده اند که تعدادی از 
سندهای بین المللی مانند سند ۲۰۳۰ با حق تحفظ در کشور اجرایی می شود 
اما بعدا این موضوع تکذیب شد و این سوال مطرح شد که آیا نمی توان برخی 
از معاهــدات بین المللی مانند پالرمــو و CFT و به طور کلی FATF را در 
کشــور با حق تحفظ اجرایی کرد تا مشکلاتی که در این حوزه وجود دارد از 
بین برود، گفت: برنامه ۲۰۳۰ یک برنامه جهانی است و دنبال این هستند که 

همه کشورها از آن تبعیت کنند. 
به بخشــی از موارد جمهوری اسلامی نقد دارند، از قرار آیین نامه ای که 
در این ارتباط تنظیم شــده است و بین المللی است برخی کشورها می توانند 
از مواردی تبعیت نکنند و این محل اختلاف اســت. یکی، دو بار هم در این 
ارتباط در مجلس بحث شــد و گفتند اگر مواردی را دولت و نظام جمهوری 
اســلامی ایران نپذیرد و بعضی از موارد را بپذیرد، قابل قبول است و وزارت 

خارجه محور این کار بود.
این نماینده مجلس شــورای اســلامی ادامه داد: بعدها آمدند در جمع 
مجلــس گفتند نه همه باید همــه بندها و موارد را بپذیریم در غیر اینصورت 
نمی پذیرند، واقعیت  این قضیه این اســت که در چنین بحث های بین المللی 
برای کشورهایی که نپذیرند تبعاتش بیشتر است بنابراین بهتر است روی این 
موضوع با یک نگاه واقع بینانه کار کنند و باید شــرایط بین المللی را در این 

ارتباط درک کرد.
وی تاکید کرد: جایگاه جمهوری اسلامی در نظام بین الملل قابل تعریف 
است وزارت خارجه با درک این جایگاه و همچنین نگاه بین المللی به موضوع 
باید مجددا بیاید دســتگاه ها، نهادها، افراد و اشخاص صاحب نفوذ را توجیه 
کند که برخی پروژه ها را باید بپذیریم و نهایتا عضو شویم در غیر اینصورت 

ممکن است تبعاتی برای ما داشته باشد. 
یک عده هم معنقد هســتند هیچ تبعاتی ندارد و نپذیرفتنش هم مشــکل 
نیســت. در حالی که این ها یک بحث بین المللی است که قرار است کشورها 
عضو شوند آن هم در راستای شفاف سازی فعالیت های بین المللی کشورها و 
در همه عرصه ها از جمله بحث مبارزه با تروریسم و مسائل دیگر شفاف سازی 
صورت می گیرد. نماینده قصر شــیرین در مجلس شــورای اسلامی یادآور 
شــد: ما همیشــه و همواره در مقابل تروریسم ایســتاده ایم و این موضوع را 
باید با یک نگاه واقع بینانه بررسی کنیم و وزارت خارجه هم باید دنبال تبیین 
موضــوع و تعریف این موضوع برای مردم، مســئولین و همچنین نهادهایی 
 که منتقد این بحث هســتند باشــد و برای پذیرش آن ها تلاش کرده و  آنها را 

قانع کند.
وی درباره ایراداتی که مجمع نســبت به برخی بندها FATF داشــته 
اســت، گفت: ایراد مجمع به بخشــی از موارد است که این موارد تخصصی 
 اســت و باید در یــک جایگاه قانون گذاری ماننــد مجلس درباره اش بحث 

شود.
حیدری عنوان کــرد: معتقدم وزارت خارجه باید در این پروژه فعال تر 
عمل کند و مجمع تشخیص مصلحت نظام، مجلس و افکار عمومی را متقاعد 
کند، زیرا به هر شکل یک پروژه بین المللی است که نپذیرفتنش تبعات دارد، 
البته پذیرفتنش هم ممکن است تبعاتی داشته باشد اما به هر حال باید همواره 
آن درصدی که برای کشــور فایده دارد و موثر اســت بیشتر مدنظر وزارت 
خارجه باشد و محورهایش را برای دستگاه های مختلف از جمله خود مجمع 

تشخیص تشریح کند.
 وی ادامه داد: بررســی این موارد نیازمند کارشناسان خبره است که در 
این ارتباط برخی توجیه شــوند صــرف اینکه مجمع نظری بدهد که ممکن 
اســت مغایر نظر دستگاه های دیگر مانند مجلس و افکار عمومی باشد، کافی 

نیست و فعالیت دیپلماسی بیشتری می طلبد.

توضیح وزارت ارتباطات درباره سیم کارت 
گردشگری برای خارجی ها

باقرزاده در تذکر شفاهی:

تیم اقتصادی دولت بدون برنامه 
و ضعیف است

حیدری نماینده مجلس:

وزارت خارجه، مجمع تشخیص، مجلس و 
افکار عمومی را درباره FATF متقاعد کند

پرتاب کردند 

جنگ ارزی 

پلمب کتاب فروشی خوارزمی 

قیمت پژو 

»تیغ مجلس« 

با یک شرکت چینی 

در سطح این دولت نیست

شیطنت کردند

هشدار وزارت اطلاعات 

اخبار ویژه ...

به گفته فرمانده سپاه، اکنون که دشمن از همه جا ناامید گشته، دست به دامان 
اپوزیسیون هایی شده که حتی ارزش نام بردن هم ندارند. فرمانده کل سپاه بیان 
داشت: ما در طفولیت قدرت شروع کردیم و زمانی که دشمنان ما در اوج قدرت 
بودند، در دنیا هیچ کس باور نمی کرد که این انقلاب بتواند در این صف آرایی 
قدرتمندترین طاغوت کل تاریخ بشر را شکست دهد. سردار سلامی ادامه داد: 
بغض نسبت به دشمن، یک سرمایه است. اینکه ملتی به دشمنان خدا بغض داشته 
باشد، یک مشروعیت دایمی برای ما ساخته و باعث شده دشمن کابوس انتقام 
داشته باشد. وی همچنین با اشاره به اخراج عوامل شبکه ایران اینترنشنال از لندن 
بیان کرد: این رسانه شرور دروغ پراکن فتنه انگیز هتاک را به سرزمین دیگری 
پرتاب کردند که این به معنی قلمرو قدرت، میدان نفوذ، شعاع تاثیر انقلاب است. 

غلامرضا مصباحی مقدم جهش قیمت ارز در بازار آزاد را ناشی از جنگ ارزی 
آمریکا علیه ایران برشــمرد و تاکید کرد: برای خروج از این موقعیت باید تدبیر 
جدی برای جلوگیری از عرضه ارز در بازار آزاد اندیشــید. رئیس شورای فقهی 
بانک مرکزی اظهار کرد: نرخ ارز آنچنان که بانک مرکزی دنبال می کند با مولفه های 
اقتصاد ایران سازگاری دارد و اگر جلوی رشد نرخ ارز را متناسب با تورم داخلی 
منهای تورم بین المللی بگیریم، ســرکوب ارزی است و نتیجه آن کاهش جدی 
صادرات خواهد بود؛ بنابراین، از سوی دولت نباید فشاری برای پایین نگه داشتن 
نرخ ارز داشته باشد، چون هرگاه فشار وارده، در مقطعی به صورت جهشی نه تنها 
عقب ماندگی رشد خود را جبران کرده که بسیار هم بالاتر رفته است، در حالی 
که اگر روزانه متناسب با تورم داخلی، منهای تورم خارجی اصلاح شود، معقول و 
متناسب با شرایط اقتصادی رشد خواهد داشت. وی در عین حال گفت: آنچه در 
بازار آزاد اتفاق می افتد و البته غیر قانونی است، تحت تاثیر وضعیت روانی جامعه و 
فشار جنگ خارجی رخ می دهد و متناسب با شرایط و مولفه های اقتصادی نیست.

کتاب فروشی خوارزمی پس از حدود چهل سال فعالیت به دلیل اختلاف با 
بنیاد ملی کتاب پلمب شد. مجید طالقانی مدیر کتاب فروشی خوارزمی با تاکید بر 
اینکه سازمان تبلیغات اسلامی شب عید، پرسنل کتاب فروشی خوارزمی را بیکار 
کرد، گفت: کتاب فروشی خوارزمی را پلمب کردند، در حالی که ۳۹ سال است 
کتاب فروشــی را اداره می کنم و فعالیت کتاب فروشی هیچ ارتباطی به انتشارات 
خوارزمی ندارد. این کتاب فروشی حق و حقوق من است و تمام اموال من در این 
کتاب فروشی است. مدیر کتاب فروشی خوارزمی با بیان اینکه سازمان تبلیغات 
اسلامی از او شکایت کرده  و دادگاه تشکیل شده  است، ادامه داد: می خواهند این 

انتشارات را مصادره کنند، نمی دانم که چه کسی باید به داد ما برسد.

لطف الله ســیاه کلی در جلســه علنی مجلس  در بخشی از سخنان خود در 
جریان بررســی طرح اصلاح موادی از قانون انتخابات مجلس شورای اسلامی 
گفت: در بخش خودرو و ارز مشکل داریم، تا کی مردم باید خسارت کارنابلدی 
و ضعف مدیران را بپردازند؟ نماینده مردم قزوین و آبیک و البرز در مجلس شورای 
اســلامی ادامه داد: خودرو و ارز اثر روانی خود را در جامعه بر جای می گذارد، 
عرضه خودرو را به بورس بردیم و اکنون قیمت پژو به یک میلیارد تومان رسیده 
است. استیضاح وزیر را به جریان بیندازید تا مردم بدانند مجلس حامی آن ها است.

حاجی دلیگانی خطاب به رئیس جمهور گفت: اجازه ندهید تیغ مجلس بیش 
از این تند شود و خود شما اصلاح امور را در دست گرفته و به قانون عمل کنید. 
حسینعلی حاجی دلیگانی افزود: مردم و نمایندگان ببینند آیا این امر انجام شده 
است و از آقای رئیسی سوال می کنم شما که مرد قانون بوده و هستید چرا قانون را 
رعایت نمی کنید. عضو هیأت رئیسه مجلس با بیان اینکه از دولت انتظار می رود 
افراد ناکارآمد را تغییر دهد، گفت: دلیل دیگر مشکلات این است که تصمیمات 
درست و بموقع گرفته نمی شود و رئیس جمهور می خواهد تاوان معاونان و وزرای 
ناتوان را بدهد و انتظار می رود، افراد ناتوان در هر مقام و مسئولیتی توسط رئیس 
جمهور عزل و افراد توانمند به کار گرفته شوند. این نماینده مردم در مجلس یازدهم 
خطاب به رئیس جمهور گفت: اجازه ندهید تیغ مجلس بیش از این تند شود و 

خود شما اصلاح امور را در دست گرفته و به قانون عمل کنید.

نماینده مردم همدان و فامنین در مجلس شورای اسلامی از قرارداد ساخت 
یک  میلیون و ۲۰۰ هزار مســکن ملی توســط سرمایه گذاری خارجی خبر داد و 
گفت: این شرکت خارجی با مبلغی معادل ۴ میلیون و ۷۰۰ هزار تومان به ازای هر 
متر مربع و بهره گیری از مصالح و نیروی انسانی داخلی و بومی عهده دار ساخت 
و سرمایه گذاری شده است. حجت الاسلام فلاحی با توجه به تعهد دولت مبنی 
بر ساخت چهار  میلیون مسکن ظرف چهار سال اظهار کرد: این تعهد در برخی 
از استان ها به دلیل منابع مالی و مباحثی چون زمین با مشکل مواجه است. از همین 

روی، یک شرکت خارجی در این زمینه پیشنهاد همکاری داده بود. 

عباس عبدی گفت : متاســفانه باید صریح گفت که حل مســائل ایران در 
سطح این دولت نیست. با ادامه این وضع هیچ اتفاقی رخ نخواهد داد، جز اینکه 
فرصت ها نیز از دست می رود و اقدامات مفید مثل آزادی زندانیان نیز یا کمرنگ 
می شــود یا تداوم پیدا نمی کند و حتی به ضد خودش تبدیل می شــود. سیاست 
آزادی زندانیان تنها با ایجاد حس اعتماد به نفس در مردم و حکومت و تداوم آن 
سیاست، ثمربخش خواهد بود. امید داریم که راهی باز شود تا گامی همگانی برای 

حل مسائل ایران برداشته شود.

احســان خاندوزی، وزیر اقتصاد در واکنش به حاشیه ایجاد شده پیرامون 
سوال یک خبرنگار در نشست خبری خود، گفت: سوال در مورد مساله حکمرانی 
اقتصادی بود که به تفصیل در مورد آن صحبت کردم. طولانی ترین پاسخی که 
داده شده، مربوط به حکمرانی اقتصادی بود و مفصل به آن خانم پاسخ دادم. چه 
اتفاقی در حکمرانی اقتصادی در یک ســال و نیم گذشــته رخ داده است و ما به 
رغم فشارهای داخلی و خارجی که وجود دارد، میراث ده سال گذشته را قدم به 
قدم اصلاح می کنیم. متاسفانه شیطنت کردند و عبارت اول را رسانه ای نمودند.

ســتاد خبری وزارت اطلاعات در پیامکی به مردم آورده است: در صورتی 
که فردی با پرداخت پول از شما درخواست خریداری وسیله نقلیه و رها کردن 
در مکان مشخصی را نمود، به این فکر کنید که ممکن است در اقدام تروریستی 
موساد مورد بهره برداری قرار گیرد. ستاد خبری وزارت اطلاعات در پیامکی به 
مردم آورده اســت؛ هموطن گرامی یکی از مهمترین شگرد های موساد در انجام 
عملیات های تروریســتی و جنایت در ایران سوء استفاده از ضعف اطلاعات و 
آگاهی مردم اســت، در صورتی که فردی با پرداخت پول از شــما درخواســت 
خریداری وسیله نقلیه و رها کردن در مکان مشخصی را نمود به این فکر کنید که 

ممکن است در اقدام تروریستی موساد مورد بهره برداری قرار گیرد. 

در مورد قانون اساســی هم من ضمن اینکه منکر این نیستم که نیاز به اصلاحاتی 
دارد امــا معتقــدم که همین قانون اساســی موجود را اگر مــا بتوانیم خوب اجرا 
کنیــم و بــه آن عمل کنیم، خیلی از این مشــکلات ما برطرف می شــود. برخی از 
اتفاقات الان برخلاف قانون اساســی اتفاق می افتد، همین محدودیت های بســیار 
شــدیدی که الان وجود دارد در حوزه انتخابات مســتند به قانون اساسی نیست. 
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